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غررالحكم، حديث 6911

 پخش زنده هيئت هاي مذهبي كشور
از طريق ۲   اپليكيشن در ماه رمضان

مدي�ر س�تاد مرك�زي هيئ�ت رزمن�دگان از اع�ام 
آمادگ�ي دو اپليكيش�ن ب�راي پخ�ش زنده مراس�م هاي 
هيئ�ت مذهب�ي در م�اه مب�ارك رمض�ان خب�ر داد. 
علي اكبر مداحي مدير ستاد مركزي هیئت رزمندگان اسلام در 
گفت وگو با تسنیم با اعلام اين خبر گفت: طي هماهنگي هايي كه 
با برخي اپلیكیشن هاي مجازي )روبیكا و آپارات( صورت گرفته، 
آنها اعلام آمادگي كرده اند اگر هیئت هاي مذهبي استان تهران 

و سراسر كش��ور برنامه هاي تولیدي و مناسب براي ماه مبارك 
رمضان داشته يا خواهان پخش زنده برنامه هايشان از طريق اين 
دو اپلیكیشن باشند، اين كار را انجام خواهند داد. وي افزود: با 
توجه به اينكه هیئت هاي مذهبي ظرفیت بسیاري جهت افزايش 
معنويت در جامعه آن هم در ماه مب��ارك رمضان دارند، ما اين 
امكان را براي آنها فراهم كرديم تا انعكاس بیشتري پیدا كند و 

مخاطبان بیشتري نیز از مراسمات مذهبي بهره مند شوند.

گفت وگوي »جوان« با مجيد ياسر بازيگر سريال »نون.خ۲«

خنداندن حال، هم دشوار است و هم لذتبخش
سعيد آقاخاني در »نون.خ۲« خيلي حواسش بود كه مبادا شوخي ها براي خانواده مناسب نباشد

    هادي خدادوست
ه�ر چن�د تقريب�اً در تم�ام فص�ول س�ال ب�ه غي�ر 
و...  صف�ر  مح�رم،  س�وگواري  مناس�بت هاي  از 
س�ريال هاي كم�دي روي آنت�ن مي روند ول�ي بايد به 
س�مت توليد هر چه بيش�تر كمدي هاي ح�ال برويم. 

     اهميت خنداندن پاك 
مجید ياسر بازيگري كه اين شب ها س��ريال »نون.خ2« را 
روي آنتن دارد با بیان اين مطلب ب��ه »جوان« گفت: يكي 
از پرمخاطب تري��ن گونه هاي سريال س��ازي در همه جاي 
دنیا، كمدي اس��ت و در ايران نیز گونه كمدي همواره و در 
تمام ادوار مخاطب داشته و از سینما تا تلويزيون، كمدي ها 
كیفیت قابل قبول از مخاطب را داشته اند ولي خنداندن پاك 

است كه در خاطرات مي ماند. 
     اخاق در »نون.خ« در حاشيه نبود

اين بازيگر ادامه داد: س��ريال »نون.خ2« چه در متن و چه 
در اجرا، يك س��ريال حرفه اي و اخلاقمدار اس��ت و حتي 
در يك س��كانس هم به  دنبال اين نبوديم كه با دس��تاويز 
قرار دادن شوخي هاي ناجور از مخاطب خنده بگیريم و به 
 جايش بر كمدي موقعیت و قرار دادن كاراكترها در شرايط 
پیش بیني نش��ده تمركز كرديم. بايد بگوي��م كه اخلاق در 

»نون.خ« در حاشیه نبود و برايمان عوامل اهمیت داشت. 
     حواس آقاخاني به خانواده بود

مجید ياسر خاطرنش��ان كرد: خنداندن حلال دشوار است 
و هم وقتي نتیجه را مي بینید لذتبخش اس��ت. به هر حال 
بخش عمده مخاطبان رس��انه ملي، خانواده هايي هستند 
كه با فرزندان خود به تماشاي سريال ها مي نشینند و سعید 

آقاخاني در »نون.خ2« خیلي حواسش به اين قضیه بود كه 
مبادا شوخي ها از حد و مرزها بگذرد. 

     با كمدي پاك هم مي شود سرگرم كرد
اين بازيگر 43ساله با اشاره به اينكه برخلاف ادعاها با كمدي 
پاك هم مي شود س��رگرم كرد، اظهار داش��ت: شوخي هاي 
مبتذل هر چقدر هم كه خنده دار باشند در خاطرات نمي مانند 
و خیلي زود فراموش مي شوند براي همین كمتر كمدي سبكي 
را سراغ داريم كه در اذهان مانده باشد و به  جايش كمدي هاي 
موقعیتي كه از طريق كنش و واكنش و نقد اجتماعي به جلب 

مخاطب پرداخته اند، بسیار مخاطب پسندتر هستند. 
     اولويت بايد خانواده باشد

مجید ياسر با ابراز امیدواري نسبت به امتداد تولید كمدي 
پاك براي تلويزيون گفت: اينكه خانواده ها مخاطب رسانه 
ملي هستند بايد اولويت اصلي تولید كمدي براي تلويزيون 
باشد و از همان مرحله طرح ايده و بعد گسترش فیلمنامه 
و خلق كاراكت��ر و موقعی��ت بايد ب��ر خانواده محور بودن 

كمدي ها تمركز كنیم!

   جواد محرمي
 بازيگ�ر نقش »م�اّا آق�ا« در فيل�م »خروج« 
معتقد است اين فيلم اثري دغدغه مند است. 
»مهدي فقیه« س��ال گذش��ته طبق نظر هیئت 
داوران فیلم هاي قرآني سي وهشتمین جشنواره 
فیلم فجر، توانست براي بازي در فیلم سینمايي 
»خ��روج« و »به پاس يك عم��ر فعالیتِ هنري« 

جايزه ويژه فیلم هاي قرآني را دريافت كند. 
فقیه در گفت وگو با »جوان« گفت: شخصیت »ملاّا 
آقا« در »خروج« كاراكتري اس��ت كه به صورت 
غیررسمي روحاني و بزرگ ده به حساب مي آيد 
و در امور دين��ي هم تا اندازه اي سررش��ته دارد و 
محل رجوع روستانشینان است، به عبارت ديگر، 
هم مثل همه روستايیان كش��اورزي و دامداري 
مي كند و هم در مس��ائل ديني مشكلات را تا حد 
آقا فرد مؤمني است كه مثل  توان رفع مي كند. ملاّا
همه پنبه كاران آن منطقه زمی��ن و تراكتور دارد 
و كارهاي س��نگیني انجام مي دهد. در عین حال 
وجوه مذهبي اش هم پررنگ است. جالب است كه 
از همان ابتدا مي بینیم كه به اصطلاح صاحبنظر 
هم است و ايده هايي دارد، اصولاً جرقه اولیه تصمیم 

»رحمت« با پیشنهاد اولیه او رقم مي خورد. 
فقیه عنوان كرد: اينكه نقش، خوب از كار درآمده 
يا نه را بايد منتق��دان و مخاطب��ان بگويند. يك 
نقاش وقتي يك تابلوی نقاش��ي را خلق مي كند، 
ممكن است بگويد در سبك »اكسپرسیونیسم« 
يا »كوبیسم« كار كرده ام، يك بازيگر بعد از بازي 
در يك فیلم يا نمايش مي گويد كه سبك بازي من 
مثلًا بر مبناي شیوه »استانیسلاوسكي« است اما 
اصل، آن منتقد و بیننده است كه بايد اين ادعاها و 

كیفیت كار هنرمند را به محك آزمون بگذارد. 
  »خروج«، فيلمي با شرايط سخت توليد

وي افزود: خدا را ش��كر، تاكنون كساني كه فیلم 
را ديده اند از كلیت آن تعري��ف كرده و به من هم 
گفته اند نقش ديده ش��ده. من هم راضي بودم و 
نقشم را دوس��ت داش��تم. اصولاً هر نقشي را كه 
مي پذيرم به آن عش��ق مي ورزم و سعي مي كنم 
به آن نزديك ش��وم. نمي دانم تا چه اندازه موفق 
بوده ام اما در مجموع از كار ك��ردن با كارگرداني 
مثل حاتمي كیا خوشحالم. ش��رايط تولید فیلم 
»خروج« واقعاً س��خت بود. خُب، نه من و نه هیچ 
كدام از بازيگران راننده حرفه اي تراكتور نبوديم 
و حالا بايد نقش كس��اني را ب��ازي مي كرديم كه 
عمري روي تراكتور و زمین كار كرده اند، بنابراين 
در اين بخش تمرينات زيادي داش��تیم. از سوي 
ديگر، »خ��روج« يك فیلم جاده اي ب��ا انبوهي از 
لوكیشن هاي خارجي و مش��كلات زياد در پیش 

روي سازندگان بود كه خدا را شكر در نهايت كار 
خوبي از آب درآمد و مورد توجه قرار گرفت. 

وي تجربه همبازي ش��دن با جمعي از بازيگران 
باتجرب��ه و هم نس��ل خود را بس��یار ش��یرين و 
خاطره انگیز توصیف كرد: در روز اول فیلمبرداري 
كه همگي دور هم جمع ش��ديم، با سام قريبیان 
صحبت مي كردم كه آقاي فرامرز قريبیان سمت ما 
آمد و به گرمي باهم احوالپرسي كرديم و همديگر را 
در آغوش گرفتیم. سام با تعجب از آشنايي پدرش 
با من پرس��ید. آقاي قريبیان لطف داشت وگفت: 
دوستي من و آقاي فقیه مال امروز و ديروز نیست. 
سال 76 ما در فیلم »ياغي« به كارگرداني جهانگیر 
جهانگیري همبازي بوديم. من هم از خاطرات آن 
فیلم و همبازي شدن با اين مرد بزرگوار و بازيگر 

خوب سینماي كشورمان گفتم. 
فقیه درباره اع��لام خداحافظي قريبیان از دنیاي 
بازيگري كه پ��س از نمايش فیل��م »خروج« در 
جش��نواره فیلم فجر مطرح ش��د نیز گفت: هنوز 
فرصتي پیش نیامده كه من با ايشان در اين  باره 
صحبت كنم. به هر حال اين يك تصمیم شخصي و 
قابل  احترام است، اما شايد به خاطر دلگیري از جو 
نامناسب سینماي ايران و البته برخوردهايي بود 
كه با فیلم »خروج« شد، با اين حال معتقدم هم 
آقاي قريبیان و هم بسیاري از بازيگران پیشكسوت 
ما اين ظرفیت را دارند كه در آثار مهم س��ینما و 
تلويزيون همچنان با قدرت نقش هاي اصلي را ايفا 
كنند. شما مي بینید كه در هالیوود بازيگران تا بعد 

از 80سالگي همچنان در سینما مي درخشند. 
وي افزود: همانطور كه اشاره كردم، در»خروج« 
جمع بسیار خوبي از بازيگراني كه تقريباً هم نسل 
بوديم حضور داش��تند. ب��ا آتش تقي پ��ور، اكبر 
رحمتي، محمد فیلي، جهانگیر الماسي و... سال ها 
تجربه رفاقت يا همكاري داش��ته ام و خیلي برايم 
مطلوب بود كه پس از سال ها براي بازي در يك اثر 

دور هم جمع شده ايم. 
   سينما از خيلي س�وژه هاي بكر غفلت 

كرد
فقی��ه عن��وان ك��رد: متأس��فانه فیلمس��ازان و 

فیلمنامه نويس��ان ما از اواخر دهه70 به اين سو، 
چشمشان را بر س��وژه هايي بكر بسته اند. سال ها 
روي س��وژه هاي اجتماع��ي آن هم ب��ا محوريت 
دختر و پسري يا درگیري هاي عاطفي و فیلم هاي 
آپارتماني فیلم ساخته اند. از آن طرف، كمدي هايي 
سطحي و سخیف ساخته شد كه واقعاً زيبنده مردم 

فهیم كشورمان نیست. 
وي افزود: ما در سوژه به بس��یاري از داشته هاي 
خودم��ان بي توج��ه هس��تیم. در ادبی��ات غني 
كشورمان س��عدي و مولانا و ش��اهنامه را داريم، 
حتي اگر نخواهیم به صورت مستقیم از اين آثار به 
عنوان منبع فیلمنامه ها استفاده كنیم مي توانیم 
از سوژه هاي منبعث از آنها بهره ببريم. به هر حال 
بخش عمده اي از س��ینماي ايران به تمركز روي 
چهره ها و سوژه هاي تكراري پرداخته است كه به 

كاهش كیفیت آثار مي انجامد. 
   جنجال هاي بيهوده در جشنواره 

فقیه گفت: جسارت حاتمي كیا در دست گذاشتن 
روي سوژه هاي متفاوت و اس��تفاده از بازيگراني 
كه با وجود توانايي، كمتر در آثار س��ال هاي اخیر 
حضور داشتند ستودني است. حاتمي كیا همیشه 
در آثارش اين جرئت را داش��ته و جريان س��ازي 

فیلم هايش هم به همین خاطر است. 
وي »خ��روج« را يك فیل��م داراي دغدغه عنوان 
كرد و افزود: متأس��فانه در جريان نشست خبري 
اين فیلم در جشنواره فیلم فجر، برخورد خوبي با 
كارگردان نشد و عده اي انگار از همان ابتدا شمشیر 
را از رو بسته بودند كه حاتمي كیا را بكوبند. برخي 
پرسش ها اصلاً ربطي به فضاي فیلم و كیفیت فني 
و كار بازيگران نداشت. يكسري حواشي بي ربط و 
بیهوده مطرح ش��د كه زيبنده عرصه هنر نیست. 
جوّا خوبي نبود، حتي خود حاتمي كیا هم گفت كه 
چرا درباره جلوه هاي ويژه اين كار نمي پرسید كه 
يكي از بهترين نمونه هاي سینماي ايران است و 
واقعاً بچه هاي جوان ما براي آن زحمت كشیده اند، 
اما متأسفانه فضا بي خودي متشنج شد و كیفیت و 

پیام فیلم تحت الشعاع جنجال ها قرار گرفت. 
   جايزه اصلي را مردم به ما مي دهند

اين بازيگر پیشكسوت درباره نتايج داوري جشنواره 
سي وهش��تم نیز گفت: من خودم تع��داد زيادي 
جايزه از جشنواره هاي مختلف هنري سینمايي 
به ويژه سینماي دفاع مقدس دارم. از جشنواره فجر 
سیمرغ بلورين گرفتم اما خیلي به بحث جايزه و 
جشنواره اعتقاد ندارم. جايزه اصلي را مردم به ما 

مي دهند كه صاحبان اصلي سینما هستند. 
فقیه افزود: 30سال از زمان تولید فیلم »هور در 
آتش« گذشته و هنوز مردم در كوچه و خیابان 
مرا »بابا عقیل« صدا مي زنند. س��ال ها پیش در 
مجموع��ه تلويزيوني  ای به ن��ام »میگي نه نگاه 
كن!« به كارگردان��ي آقاي كاظم بلوچي با آقاي 
خمس��ه همبازي بودم. در اين س��ريال از يك 
عبارت ش��یرازي به عنوان تكیه كلام اس��تفاده 
كردم و مي گفتم: »چطوري گُمپ گُلم؟!« هنوز 
كه هنوز اس��ت مردم در همه جاي ايران مرا كه 
مي بینند با مهرباني مي گويند: چطوري گمپ 
گلم! هیچ جايزه اي بالاتر از اين نیس��ت كه بعد 
از 20يا 30س��ال مردم هنوز نقش و تكیه كلام 
شما را به ياد داشته باشند. بله، جشنواره و جايزه 
هم مهم اس��ت اما نبايد خیلي در مس��یر كاري 
خودمان روي آن حس��اب كنیم. دوس��ت دارم 
مردم فیلم »خروج« را ببینند، چون مشكلات روز 

مملكت است و فیلم دغدغه مندي است.

گفت وگوي »جوان« با مهدي فقيه بازيگر فيلم »خروج«

»خروج« فيلم دغدغه مندي است

تاكنون كس��اني ك��ه فيلم را 
ديده اند از كلي��ت آن تعريف 
كرده و ب��ه من ه��م گفته اند 
نقش ديده شده. من هم راضي 
بودم و نقشم را دوست داشتم

 

 مراقب باشيد »نون. خ« 
در چاه »پايتخت« نيفتد

معروف اس��ت كه مي گويند احتیاط ش��رط عقل است، حالا 
بعد از اتفاقاتي كه در فصل ششم س��ريال »پايتخت« افتاد و 
بسیاري از مؤلفه هاي مثبتي كه به نام خودش ثبت كرده بود 
را زير پا گذاش��ت، مراقبت كردن و جلوگیري از فرو غلتیدن 
سريال هاي مشابه از جمله س��ريال »نون. خ« در وادي پشت 
پا زدن به شاخصه هاي مثبت و اخلاقي اش اقدامي عقلايي و 

كاملًا منطقي است. 
سريال »پايتخت« چندين سال بود كه با يك تیم تقريباً ثابت 
از عوامل سازنده و بازيگران مشخص مهمان منازل مخاطبان 
شده بود و هر س��ال بعد از پايان تعطیلات نوروز در بین افواه 
مردم صحبت از ديالوگ ها و اتفاقاتي بود كه در اين س��ريال 
به تصوير كشیده مي شد. اين مس��ئله حتي در بین رسانه ها 
نیز عینیت داش��ت و محملي براي رج كردن مؤلفه هاي ريز 
و درش��ت اخلاقي و اجتماعي بود. چه اينكه در اين مجموعه 
تكريم بزرگس��الان، خدمت ب��ه خانواده، دغدغ��ه ديگران را 
داشتن در قالب سنت حسنه همسايه داري و نیز لزوم احترام 
گذاشتن به شعائر ديني و ملي باعث جذب آحاد مردم كشور 
با فرهنگ ها و رس��وم متنوع فرهنگي شده بود. متأسفانه اين 
حس خوب كه هر ساله از طريق اين سريال به مخاطب و جامعه 
منتقل مي شد با فوت ناگهاني مرحوم خشايار الوند به عنوان 
نويسنده اصلي سريال »پايتخت« و برخي علل ريز و درشت 
غیرمرتبط ديگر به معناي اخص كلمه دچار اعوجاج، انحراف 
و حتي عدول از ارزش هاي اخلاقي، مذهبي و شخصي بود كه 

در اين سريال مي ديديم. 
متأسفانه، عدم تدبیر لازم و نظارت دقیق مسئولان براي حفظ 
و ادامه دار كردن مباحث مثبت اين مجموعه باعث شد تا اين 
اثر با حواشي بسیاري چه در حوزه قصه گويي كه مؤلفه اصلي 
اين سريال بود و چه ش��اخصه هاي مثبتي كه در آن تبیین و 
ترويج مي شد، جملگي به باد برود و نقطه پاياني اين فصل از آن 

به فیلمفارسي هاي قبل انقلاب تنه بزند. 
حالا چند روزي است كه فصل دوم سريال »نون. خ« با وفاداري 
به فضاي كلي فصل اول آن در حال پخش است. اين سريال هم 
كه به دلیل اقبال مخاطبان مسئولان تلويزيون را مجاب كرد 
تا به فصل دوم برسد در حال تبیین و تكريم برخي هنجارها و 
ارزش هاي جامعه ايراني است. از آنجا كه در اين مجموعه نیز 
خانواده و روابط بین خويش��اوندان و آشنايان به عنوان محور 
اصلي رخدادهاي سناريوی آن اس��ت و اتفاقاً در حال كسب 
موفقیت هاي مشابهي نظیر س��ريال پايتخت است لازم است 
مس��ئولان تلويزيون ضمن نظ��ارت حرفه اي، ب��ر عدم تكرار 
اتفاقات ناخوشايند سريال »پايتخت« و به تبع آن دفع مخاطب 

اصرار داشته باشند.

مصطفيشاهكرمي یادداشت

 

 آغاز فعاليت مجدد كتابفروشي ها
در سراسر كشور

تمامی كتابفروشان در سراسر كش�ور در صورت ثبت نام 
در سامانه وزارت بهداش�ت اجازه فعاليت پيدا می كنند. 
به گزارش مهر، پس از نزديك دو ماه تعطیلي فعالیت هاي فرهنگي 
صنف كتابفروش از روز گذش��ته تمامي كتابفروشان در سراسر 
كشور به شرط ثبت نام در س��امانه مركز سلامت محیط و كار كه 
از سوي وزارت بهداش��ت و درمان ايجاد شده است، مي توانند به 
فعالیت خود ادامه دهند، در همین راستا دستورالعمل هايي نیز 
به منظور فعالیت اصناف مختلف در اين س��ايت بارگزاري شده 
اس��ت كه با وجود اينكه به طور مش��خص به صنف كتابفروشان 
در آن اشاره اي نش��ده اما ذيل عنوان كلي مراكز جمعي مي توان 

روش هايي براي فعالیت در اين مراكز را دريافت كرد. 
اطلاعات مشخصي از میزان ثبت نام صنف كتابفروش در اين 
سامانه منتشر نشده است اما مسئولان وزارت بهداشت طي 
روزهاي اخیر اعلام كرده اند اصنافي كه بدون ثبت نام در اين 
سامانه اقدام به بازگش��ايي كنند، مورد برخورد جدي قرار 
خواهند گرفت. طي روزهاي گذشته رئیس اتحاديه ناشران 
و كتابفروشان تهران از خس��ارت 90درصدي به ناشران و 
كتابفروش��ان خبر داده و وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي نیز 
برآورد اين خس��ارت را معادل بیش از 974میلیارد تومان 

ذكر كرده بود.

كتاب

    محمدصادق عابديني
شوراي عالي تهيه كنندگان سينما با انتشار اطاعيه اي از اكران 
آناين فيلم هاي سينمايي قاطعانه حمايت كرد، با اين حال برخي 
از سينماگران سعي دارند در اظهارنظرهايشان ضمن مخالفت با 
س�ينما آناين نس�بت به موفقيت اين طرح ابراز ترديد كنند. 
روز گذش��ته ش��وراي عالي تهی��ه كنندگان س��ینما ك��ه يكي از 
تاثیرگذارترين نهادهاي صنفي سینمايي است، در اطلاعیه اي، با 
اعلام حمايت از طرح سینما آنلاين، آن را راه نجات سینما دانست و 
تأكید كرد: »معتقديم سینماي ايران در شرايطي كه ويروس كرونا 
تحمیل كرده، چاره اي جز آنلاين شدن ندارد. اين چرخش همزمان 
با نمايش در سالن هاي سینما به مس��یر نمايش در فضاي مجازي 
در قالب وي اودي، يك چرخش تمدني اس��ت كه پی��ش از اين در 
كشورهاي  پیشرفته به طور موفق تجربه شده است.« اين اطلاعیه 
اكران آنلاين فیلم س��ینمايي »خروج« را كاري كارس��تان نامید و 
خواستار حمايت از اين طرح شد. اين نهاد صنفي سینمايي همچنین 
خواستار ورود صداوسیما براي تبلیغ و معرفي سینما آنلاين شد و 
آن را باعث فرهنگ سازي براي تماشاي قانوني فیلم به صورت آنلاين 
دانست. در بخش پاياني اين اطلاعیه، به شرايط سینما پس از كرونا 
اشاره شده و آمده اس��ت: »ما معتقديم با استحكام سینما آنلاين، 
تولیدات سینمايي در دوران پس��اكرونا رونق خواهد گرفت و از اين 
رونق، سالن هاي سینما نیز به موازات صنعت »وي او دي« بهره ها 
خواهند برد و مگر نه اينكه به فرموده  رهبر انقلاب سال 1399 بايد 

سال »جهش تولید« باشد.«
پشتیباني و اعلام حمايت شوراي عالي تهیه كنندگان از اكران آنلاين 

در شرايطي است كه برخي از س��ینماگران در روزهاي اخیر تلاش 
كرده اند در موفقیت آمیز بودن اين طرح شبهه ايجاد كنند يا ماهیت 
تماشاي آنلاين فیلم ها را زير سؤال ببرند. امیرحسین علم الهدي، 
مدير سابق گروه هنر و تجربه در يادداشتي به اكران آنلاين فیلم حمله 
كرد و نوشت: »سینما يك آيین است و نمي توان بخشي از اين آيین 
را به جا نیاورد و همچنان بگويیم كه نمايش »سینما آنلاين« است! 
سینما نمي تواند در خانه با يك تلويزيون چند ده اينچي قرابت داشته 

باشد و طبیعي است تا اطلاع ثانوي سینما جايگزيني ندارد!«
چند س��ینمادار نیز موفقیت اقتص��ادي اكران آنلاي��ن فیلم هاي 
س��ینمايي را زير س��ؤال برده اند. به اعتقاد آنها اين طرح نمي تواند 
بازده اقتصادي مناسبي داشته باشد. در طرح اكران آنلاين فیلم هاي 
سینمايي سهم سینمادار از فروش فیلم حذف مي شود با آنكه اكنون 
در شرايط كرونا سینماها تعطیلند، سینماداران نگران روزهاي پس 
ازكرونا هس��تند كه در آن مردم حاضر به فیلم ديدن در س��ینماها 

نشوند و سینما آنلاين را دنبال كنند. 

 ادامه واكنش هاي متضاد
 به اكران آناين

خبر يادداشت حداد عادل به احترام روز سعدي

گلستان براي فارسي آموزان، مانند شير مادر مفيد است

رئي�س فرهنگس�تان زب�ان و ادب فارس�ي و رئي�س بني�اد 
س�عدي در يادداش�تي به مناس�بت روز بزرگداش�ت س�عدي 
نوش�ته اس�ت: گلس�تان س�عدي فقط يك كتاب ادبي نيست 
اب اس�ت.  بلك�ه ي�ك كت�اب آموزش�ي  بس�يار موفق و ج�ذّا
غلامعلي حدادعادل، در يادداشتي به مناسبت روز بزرگداشت سعدي 
درباره اين شاعر پرآوازه آورده: اوّال ارديبهشت در كشور ما و در میان 
فارسي زبانان سرزمین هاي ديگر »روز سعدي« نامیده شده است. اين 
روز و ماه را سعدي در مصرعي به صورت »اوّال ارديبهشت ماه جلالي« 
آورده است. بسیاري از كشورهاي جهان مؤسسات رسمي آموزش و 
گسترش زبان خود را به نام مشهورترين چهره ادبي خود كه شهرت 
جهاني يافته موس��وم كرده اند. ما نیز در ايران از اين س��نّات پیروي 
كرده ايم و از 10سال پیش بنیادي را كه عهده دار گسترش زبان فارسي 
در خارج از مرزهاي جغرافیايي ايران است »بنیاد سعدي« نامیده ايم. 
سعدي بي گمان معروف ترين شاعر ايراني در جهان است. كافي است 
به تعداد ترجمه هايي كه به زبان هاي مختلف دنیا از آثار سعدي، به ويژه 

گلستان و بوستان، صورت گرفته و به قدمت و تنوّاع اين ترجمه ها توجه 
ت اين ادعا بر ما ثابت شود. شادروان دكتر جواد حديدي،  كنیم تا صحّا
اس��تاد ادبیات تطبیقي دانش��گاه فردوسي مش��هد و عضو پیوسته 
فرهنگس��تان زبان و ادب فارس��ي، در كتاب معتبر خود، »از سعدي 
تا آراگون«، گفته است كه تنها در پاريس چهار خیابان به نام سعدي 

وجود دارد و وي علت اين امر را توضیح داده است. 
حداد عادل در ادامه مي نويسد: س��عدي آموزگار جاودانه زبان 
فارسي است. از سال 656هجري قمري كه سال تألیف گلستان 
اس��ت عموم كس��اني كه در داخل و خارج از ايران خواسته اند 
فارسي بیاموزند گلستان خوانده اند و سرِ سفره سعدي نشسته  اند. 
گلستان براي فارس��ي آموزان، مانند ش��یر مادر براي نوزادان، 
ضروري و مفید محسوب مي شده است. بزرگي و عظمت سعدي 
تنها به علت قريحه شاعري و فصاحت و بلاغت او نیست، بلكه به 
سبب هوشمندي و درايتي نیز هس��ت كه در تألیف گلستان به 
ظهور رسیده است. سعدي در تألیف اين كتاب آنچنان استادي 
و هنرمندي به خرج داده كه آن را براي همه س��لیقه ها و س��ن  

و سال ها مطلوب و محبوب ساخته است. 
گلس��تان س��عدي فقط يك كتاب ادبي نیس��ت، بلكه ي��ك كتاب 
اب است. معلمان زبان و ادبیات فارسي  »آموزشي« بسیار موفق و جذّا
اگر بخواهند نوجوانان و جوانان را به صورت ريشه دار و بنیادي آموزش 
دهند، نبايد از گلستان غافل شوند. گلستان پشتوانه ابدي و سرمايه 
جاوداني زبان و ادبیات فارسي است. روز سعدي فرصت خوبي است تا 
همشهريان و هموطنان و هم زبانان سعدي و همه فارسي دانان جهان 

كام خود را با شعر و نثر او شیرين كنند.

جزئيات برنامه افطاري شبكه3  اعام شد
»مثل ماه« به جاي »ماه عسل«

رس�الت ب�وذري اج�راي برنام�ه »مث�ل 
م�اه« را ك�ه ق�رار اس�ت قب�ل از افط�ار 
ش�بكه3 روي آنتن رود، برعه�ده گرفت. 
به گ��زارش مه��ر، رس��الت ب��وذري اجراي 
ويژه برنامه م��اه رمضاني شبكه3س��یما را بر 
عهده دارد كه در ايام ماه رمضان هر ش��ب تا 
دقايقي قبل از افط��ار روي آنتن خواهد رفت. 
اين ويژه برنامه ك��ه »مثل ماه« ن��ام دارد به 
تهیه كنندگي هادي آش��تیاني و كارگرداني 

پیام ابراهیم پور قرار است هر شب ساعت 19 كه پیش از اين »ماه عسل« روي 
آنتن مي رفت از شبكه3 پخش شود. رس��الت بوذري مجري برنامه هايي چون 
»شب هاي روشن« و »مخاطب خاص« بوده و قرار است در ماه رمضان نیز با اين 

ويژه برنامه میزبان مخاطبان در شب هاي رمضان باشد. 
هادي آش��تیاني تهیه كننده اين برنامه درباره اين برنامه كه به جاي »ماه عسل« 
در كنداكتور برنامه هاي رمضاني قرار گرفته است، توضیح داد: اين برنامه با فرمي 
متفاوت به روايت زندگي مهمانان دعوت ش��ده در برنامه مي پردازد؛ مهماناني كه 
از سراسر كشور در برنامه حضور مي يابند و از اتفاقات زندگیشان مي گويند. وي در 
واكنش به اين سؤال كه با اين س��اختار آيا برنامه »مثل ماه« با »ماه عسل« قیاس 
نخواهد ش��د، اظهار كرد: ما س��عي كرده ايم اين برنامه فرم متفاوتي داشته باشد. 
علیخاني دو سال پیش در اختتامیه جش��نواره تلويزيوني جام جم بعد از دريافت 

تنديس براي اين برنامه بیان كرد كه پرونده »ماه عسل« ديگر بسته شده است.


